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сакавіка ў час правя-
дзення калегіі Камітэту 

дзяржкантроля Беларусі яго 
старшыня Леанід Анфімаў зая-
віў, што ў 2015 годзе ведамства 
займецца праверкай эфектыўна-
сці ўкладання сродкаў у аграга-
радкі.  
     “Да канца бягучага году неаб-
ходна правесці кантрольна-ана-
літычныя мерапрыемствы і аца-
ніць, наколькі эфектыўна выка-
рыстаны ўкладзеныя сродкі і ці 
адпавядаюць пабудаваныя агра-
гарадкі тым мэтам і задачам, 
дзеля якіх яны ствараліся, чым 
жывуць і ў якіх умовах працуюць 
людзі”, — паставіў задачу сваім 
падначаленым старшыня КДК.  
     У адрозненні ад свайго папя-
рэдніка Якабсона, які спрабаваў 
разабрацца ў сістэме жыллёва-
камунальнай гаспадаркі, ды так і 
сыйшоў у адстаўку неразабраў-
шыся , Анфімаву дастаўся 
больш складаны накірунак 
працы — навесці, нарэшце, па-
радак у выкарыстанні бюджэт-
ных сродкаў, якія выдзяляюцца 
на рэалізацыю Дзяржаўнай пра-
грамы адраджэння і развіцця ся-
ла, іншых праграм па аграрнаму 
сектару, з якім не справіўся 
нават былы прэм’ер-міністр Мя-
сніковіч, выконваючы даручэнне 
кіраўніка дзяржавы.  
   А разбірацца ёсць шмат у чым. 
Бо як бы не прыпадносіла бела-
руская прапагандыстская ма-
шына “паспяховасць” рэалізацыі 
разнастайных праграм, скірава-
ных на развіццё сельскай гаспа-
даркі, шыла, як кажуць, у мяшку 
не схаваеш. Рэаліі жыцця паказ-
ваюць, як непрафесійна, бязглу-
зда выконваюцца гэтыя праг-     
рамы, як злачынна асвойваюцца 

фінансавыя сродкі, выдзеляе-
мыя з дзяржаўнага бюджэту.  
     Ужо нават рэдакцыя газеты 
“СБ Беларусь сегодня” вымуша-
на была звярнуць увагу на 
дадзеную праблему. У нумары 
ад 09.12.2014 г. пасля шматлікіх 
зваротаў грамадзян у рэдакцыю 
і розныя іншыя інстанцыі, нарэ-
шце, з’явіўся матэрыял аб новых 
аварыйных “прэзідэнцкіх” дамах 
у аграгарадках Капыльскага, Ла-
гойскага,Слуцкага раёнаў Мін-
скай вобласці. Дзясяткі, сотні но-
вых домікаў, пабудаваных для 
працаўнікоў сяла за кошт дзяр-
жаўнага бюджэту па праграме 
развіцця сяла пачалі разваль-
вацца адразу пасля здачы іх у 
эксплуатацыю.  
    Меры, прымаемыя мясцовымі 
ўладамі па рамонту дамоў, міль-
ярды рублёў фінансавых срод-
каў, выдзеляемыя на гэта, на-
лежнага эфекту не далі, жыць у 
гэтых дамах немагчыма. І, як 
звычайна, вінаватых зноўку ня-
ма. Па некаторых фактах нават 
былі ўзбуджаны крымінальныя 
справы, але пасля доўгіх разбі-
ральніцтваў і экспертыз усе яны 
былі прыпынены.  
     Падобных фактаў хапае не 
толькі ў гэтых трох раёнах Мін-
шчыны. У кожнай вобласці краі-
ны можна знайсці сотні такіх 
прыкладаў, калі “прэзідэнцкія” 
домікі па розных прычынах га-
дамі застаюцца незаселенымі, а 
многія з іх ужо знесены, бо не 
адпавядаюць умовам для пра-
жывання.  
   Па словах Анфімава, жадае ён 
разабрацца і з тым, як рэалізу-
ецца Рэспубліканская праграма 
развіцця малочнай галіны на 
2010-2015 гады, а дакладней — 

у эфектыўнасці рэканструкцыі 
малочна-таварных ферм.  
     Пра якую эфектыўнасць, спа-
дар Анфімаў, тут можа ісці гаво-
рка, калі на новых жывёлагадоў-
чых комплексах і рэканструява-
ных фермах сабекошт аднаго 
скатамесца дасягае 10 тысяч 
долараў і перавышае еўрапей-
скія стандарты да трох раз…  
     А як усё прыгожа пачыналася 
на словах.  
    …27 мая 2005 года, у час пра-
вядзення рэспубліканскага семі-
нару па рэалізацыі Дзяржаўнай 
праграмы адраджэння і развіцця 
сяла на 2005-2010 гады, які ад-
быўся на Брэстчыне, Аляксандр 
Лукашэнка заявіў, што ў цэнтры 
ўвагі павінен знаходзіцца чала-
век.  
     “Мы не закапываем деньги в 
землю, как кричат наши оппо-
зиционеры, а инвестируем ка-
питал в важнейшую сферу 
народного хозяйства”, — пад-
крэсліў ён у час свайго выступа 
перад удзельнікамі семінару.  
     “Сельский дом не должен ус-
тупать по комфортности го-
родскому, однако необходимо, 
чтобы он учитывал особеннос-
ти деревенского уклада жизни, 
крестьянский менталитет”, — 
выказаў Лукашэнка сваё мерка-
ванне.  
      Згодна ўказа № 150 ад 
25.03.2005 года Дзяржаў-
ная праграма адраджэння 

Як інвестыцыі закапваюцца ў зямлю 
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і развіцця сяла на 2005-2010 га-
ды прадугледжвала фармаван-
не 1481 аграгарадка на базе 
цэнтраў сельсаветаў і сельгас-
прадпрыемстваў з паляпшэннем 
жыллёвых умоваў для сельскага 
насельніцтва і развіццём сацы-
яльнай інфраструктуры населе-
ных пунктаў.  
     Агульная сума расходаў на 
фінансаванне праграмы склада-
ла 69,8 трлн. рублёў (у коштах 
2005 года).  
     Асноўнымі мэтамі Праграмы 
з’яўлялася адраджэнне і развіц-
цё сяла на падставе ўмацавання 
аграрнай эканомікі, павышэння 
прыбыткаў сельскага насельніц-
тва, узроўню сацыяльна-бытаво-
га і інжынернага ўпарадкавання 
сельскіх населеных пунктаў, за-
хавання і аздараўлення экалогіі 
ў іх, рацыянальнага выкарыстан-
ня дзяржаўных і іншых інвесты-
цый.  
     У агульным плане, як выка-
заўся А.Лукашэнка 22 кастрычні-
ка 2013 года, на той момант, за 
дзве з паловай пяцігодкі ў аграр-
ны сектар было ўкладзена 
больш чым 50 міліярдаў дола-
раў.  
     Нягледзечы на такія фінанса-

выя ўліванні, беларускім уладам 
так і не ўдалося надаць неаб-
ходнай прывабнасці сельскаму 
вобразу жыцця і працы, забяспе-
чыць устойлівае сацыяльна-эка-
намічнае развіццё сельскіх тэ-
рыторый, дасягнуць акрэсленых 
сацыяльных стандартаў на сяле.  
Аб якіх сацыяльных стандартах 
можа ісці гаворка, калі бальшы-
ня жылых дамоў на сяле да гэ-
тай пары застаецца без вада-
правода і каналізацыі, а ад ма-
лейшага подыху ветра выхо-
дзяць са строю лініі электрапе-
радачы, і вёскі гадзінамі заста-
юцца без электрычнасці?  
     Аб якіх сацыяльных стандар-
тах можна казаць, калі ў вёсках 
кожны год зачыняюцца дзясяткі 
школ, устаноў культуры, магазі-
наў, скарачаюцца рэгулярныя 
аўтобусныя злучэнні аграгарад-
коў з іншымі населенымі пункта-
мі, раённымі і абласнымі цэнтра-
мі?  
     І які дурань прыдумаў для ся-
лянаў сацыяльны стандарт — 
атрыманне заробкаў і сацыяль-
ных выплатаў праз банкаматы, 
або ашчадныя касы па элект-
ронных картках, калі гэтыя ад-
дзяленні ў вёсках адсутнічаюць, 

або працуюць адзін няпоўны 
дзень на тыдзень, а банкаматаў 
дык і ніколі не было? І сялянам 
да банкаматаў прыходзіцца да-
бірацца ў раённыя або аблас-
ныя цэнтры за дзясяткі кіламет-
раў.  
     Ці ўдасца спадару Анфімаву 
да канца 2015 года разабрацца 
ў пытаннях эфектыўнасці вы-
карыстання фінансавых сродкаў 
на фармаванне сацыяльнай і 
вытворчай сферы аграгарадкоў?  
Упэўнены — не, не ўдасца. Бо 
каб разабрацца, то трэба пры-
цягваць да адказнасці ўсіх 
удзельнікаў таго майскага 2005 
года семінару, што праходзіў на 
Брэстчыне...  
   Самым эфектыўным спосабам 
выпраўлення сітуацыі ў такіх 
умовах, было б рашэнне на са-
мым высокім узроўні па перася-
ленні ўдзельнікаў таго семінару 
з утульных гарадскіх кватэр у 
тыя новыя аварыйныя “прэзі-
дэнцкія” дамы, каб яны самі на 
сабе адчулі “клопат” аб сялянах. 
А ў каго вялікія сем’і, то можна і 
па некалькі домікаў выдзеліць. 
Усім хопіць, хай жывуць.  

Рыгор КАСТУСЁЎ. 

аши постоянные читате-
ли прекрасно помнят, 

что первый и бессменный в те-
чение более 20 лет президент 
страны А. Лукашенко победил 
на единственных демократичес-
ких выборах в истории Беларуси 
летом 1994 года в основном 
благодаря популистским обеща-
ниям победить коррупцию на 
основании ликвидации засилья 
чиновников во власти. Количест-
во чиновников и различных бю-
рократических организаций по 
сравнению с летом 1994 года за 
время правления АГ только вы-
росло, а коррупция разрослась и 
расцвела пышным цветом. По 
оценке международного агентст-
ва Transparency International, Бе-
ларусь в мировом рейтинге кор-
румпированности в последние 
годы стабильно занимает место 
во второй сотне. По последним 

данным - 123 место. Ясно, что 
такая международная оценка 
ситуации по борьбе с коррупци-
ей не нравится руководству 
страны. Но, как говорят, цифры - 
упрямая вещь. Так, за 2011 год 
в РБ зарегистрировано 2400 
коррупционных преступлений, 
2012 - 1779, 2013 - 2301 на 9,5 
млн. человек. Для сравнения 
скажем, что в Финляндии, кото-
рая имеет 5,4 млн. населения и 
занимает в вышеназванном рей-
тинге 3 место в мире, за это же 
время зарегистрировано от 10 
до 20 коррупционных преступле-
ний. Тем не менее, президент и 
его ближайшее окружение пре-
красно понимают, что и спустя 
20 лет тема борьбы с коррупци-
ей является одной из самых 
востребованных в обществе и 
её не стоит отбрасывать из ар-
сенала методов завоевания до-

верия избирателей. Тем более, 
что цифры последних социоло-
гических опросов среди населе-
ния показывают, что около 24% 
белорусов считают коррупцию 
одной из важнейших проблем, 
тормозящих развитие страны. 
Ещё около 21% уверены, что 
президент так или иначе зави-
сит от коррумпированных чинов-
ников. На основании всего вы-
шесказанного, и в преддверии 
президентских выборов осени 
2015-го, тему борьбы с корруп-
цией срочно стали реанимиро-
вать.  
     11 сентября 2014 года закон-
чилось время подачи предложе-
ний и замечаний по проекту но-
вой редакции закона РБ «О 
борьбе с коррупцией» в рамках 
общественного обсуждения,ини- 
циированного самим президен-
том. В районной газете «Вест-    
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ник Чериковщины» («ВЧ») по 
этому поводу появилась статья 
в виде интервью с прокурором 
района А. Моисеевым, и, пожа-
луй, всё. Бывший глава Админи-
страции президента А. Кобяков, 
посетив в этот период Могилёв-
скую область, публично заявил, 
что закон будет доработан, но в 
него не будут внесены какие-то 
серьёзные концептуальные из-
менения. Из этого можно сде-
лать вывод, что общественное 
обсуждение устраивалось толь-
ко для отвода глаз и создания у 
общества иллюзии о 
том, что власть серь-
ёзно взялась за кор-
рупцию.  
      По мнению извест-
ного в Беларуси маги-
стра экономики и по-
литологии Владимира 
Ковалкина, периодич-
ность обновления ан-
тикоррупционного за-
конодательства «си-
льно коррелирует с 
выборами президен-
та Беларуси. Так дей-
ствующий Закон «О 
борьбе с коррупцией» 
был принят в 2006 г., 
а это как раз год пре-
зидентских выборов. 
Сроки принятия и ис-
полнения программ по борьбе с 
коррупцией так же удивитель-
ным образом совмещают с пре-
зидентскими выборами: 2002-
2006, 2007-2010, 2010-2012, 
2013-2015».  
 

ЧЕРИКОВСКИЙ ВАРИАНТ 
«БОРЬБЫ» 

 
     10 декабря 2014 г. в газете 
«ВЧ» появилась большая статья 
заместителя главного редактора 
Н. Казанковой под названием 
«Преступления против общест-
ва и государства». В ней шла 
речь о прошедшем накануне 
заседании Чериковского райис-
полкома под председательством 
первого заместителя А. Горба-
чевского, участие в котором при-
няли начальник отдела УКГБ по 
Могилёвской области Валерий 
Ковалёв и начальник Кричевско-
го межрайонного отдела УКГБ 
Илья Кравцов. Основным вопро-
сом из 23, внесённых в повестку 

дня, стал вопрос «О состоянии и 
мерах борьбы с коррупцией на 
территории Чериковского рай-
она за 9 месяцев 2014 года». С 
докладом по этому вопросу вы-
ступил прокурор района А. Мои-
сеев.  
     Не будем пересказывать всё 
содержание его выступления, 
отметим только, что количество 
выявленных преступлений эко-
номического характера по рай-
ону за 9 месяцев 2013 и 2014 го-
да осталось одинаковым - по 9. 
Если соотнести численность 

населения Чериковского района 
(14 тыс. чел.) и количество пре-
ступлений экономического ха-
рактера, совершённых в 2013 
году (9), с населением Беларуси 
(9,5 млн.), то уровень преступно-
сти на Чериковщине в 2,6 раза 
выше средне-республиканского 
(!). И, похоже, не снизился по 
итогам 2014 года.  
     Из доклада А. Моисеева вид-
но, что основные виды преступ-
лений экономического характе-
ра зарегистрированы в сельском 
хозяйстве, торговле, государст-
венном управлении. Подверже-
на коррупционным преступлени-
ям сфера образования района. 
По мнению прокурора, это сви-
детельствует об отсутствии дей-
ственного контроля «…над 
должностными лицами при ис-
полнении ими обязанностей по 
совместительству». Отмеча-
ется стремление руководителей 
сельхозорганизаций района пу-
тём приписок создать видимость 

результативной работы. За 9 
месяцев 2014 г. в сельском хо-
зяйстве района зарегистрирова-
но 5 преступлений, предусмот-
ренных статьёй 427 УК РБ 
(служебный подлог). Организа-
ция профилактической работы в 
государственных и иных органи-
зациях района по предупрежде-
нию коррупции зачастую не от-
вечает требованиям законода-
тельства. Проведенные за 9 ме-
сяцев три проверки исполнения 
требований антикоррупционного 
законодательства во всех случа-

ях показали наличие 
серьёзных наруше-
ний. Не в полной ме-
ре выполняют свои 
функции обществен-
ные комиссии по 
борьбе с коррупцией, 
созданные в Чериков-
ском райисполкоме и 
подчинённых органи-
зациях. Анализ дея-
тельности правоохра-
нительных органов по 
предупреждению, вы-
явлению и пресече-
нию наиболее опас-
ных коррупционных 
экономических пре-
ступлений говорит о 
том, что работа в 
данном направлении 

зачастую подменяется погоней 
за количественными показате-
лями. Отмечено, что в работе 
райисполкома и сельисполкомов 
района отсутствует наступа-
тельность в борьбе с коррупци-
ей. 
 

КГБ И НАЦИОНАЛЬНАЯ  
БЕЗОПАСНОСТЬ 

 
     На заседании исполкома вы-
ступил начальник Кричевского 
межрайонного отдела УКГБ И. 
Кравцов. Он отметил, что КГБ 
осуществляет мероприятия по 
обеспечению национальной бе-
зопасности. Отдельным блоком 
в работе проходит борьба с кор-
рупционными преступлениями, 
подтверждением которой явля-
ются уголовные дела и наруше-
ния, которые вскрываются чеки-
стами. Согласно его информа-
ции, в Черикове одно должност-
ное лицо допускало фак-
ты хищения горюче-сма-
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зочных материалов и использо-
вание служебного транспорта в 
личных целях. Его «деятель-
ность» была пресечена. Это ли-
цо возместило причинённый 
ущерб, проводится дальнейшее 
расследование. Недавно уго-
ловное дело возбуждено в отно-
шении одного из руководителей 
района, который допускал хище-
ние денежных средств возглав-
ляемой организации. По мнению 
И. Кравцова, одной из причин 
преступлений должностных лиц 
является мысль о том, что «ме-
ня это не коснётся». Но это ил-
люзия, КГБ «не спит и всё и 
всех держит под контролем», - 
заверил чекист присутствующих. 
 

ИМИТАЦИЯ 
 
     Это слово имеет греческие 
корни и переводится как «по-
добие чего-то или кого-то». В 
данном случае автор этих строк 
имеет в виду имитацию эффек-
тивной и результативной борь-
бы с коррупцией. На территории 
Чериковского района, исходя из 
приведенных в докладе проку-
рора А. Моисеевым цифр и фак-
тов, эффективной и результа-
тивной борьбы с коррупцией 
нет. И одной из основных при-
чин этого являются нарушения 
существующего законодательст-
ва РБ, которые допускают орга-
ны государственной власти, в 
том числе и те, которые призва-
ны бороться с преступностью. В 
частности, И. Кравцов, если ве-
рить напечатанному в «ВЧ», 
заявил, что КГБ «осуществляет 
мероприятия по обеспечению 
национальной безопасности». 
Думаю, что в данном случае он 
имел в виду «Концепцию нацио-
нальной безопасности РБ», ут-
верждённую Указом президента 
№575 от 9.12. 2010 г. В разделе 
29 этого документа, называюще-
гося «В политической сфере 
внутренними источниками угроз 
национальной безопасности», в 
главе 5 «Внутренние источники 
угроз национальной безопасно-
сти», первой названа угроза - 
«Нарушение конституционных 
прав и свобод человека, верхо-
венство закона». В разделе 32 
под названием «В информаци-
онной сфере внутренними ис-

точниками угроз национальной 
безопасности являются» «рас-
пространение недостаточной 
или умышленно искажённой ин-
формации, способной причи-
нить ущерб национальным ин-
тересам РБ».  
     Ярким примером этому явля-
ется вышеназванная статья Н. 
Казанковой в газете «ВЧ». Со-
гласно статье 34 Конституции 
РБ, статей 4 и 34 Закона РБ «О 
средствах массовой информа-
ции» гражданам РБ гарантиро-
вано право на получение пол-
ной, достоверной и своевремен-
ной информации. Согласно За-
кону РБ «О борьбе с коррупци-
ей», важнейшим принципом её 
эффективности является глас-
ность. Образно говоря, «страна 
должна знать своих героев по 
имени и отчеству». А что мы 
имеем по Черикову?  
     Весь город давно знает и 
упорно говорит о том, что упо-
мянутый И. Кравцовым «…один 
из руководителей района, до-
пустивший хищение денежных 
средств руководимой организа-
ции» является не кто иной, как 
начальник ПМК-280 Н. Михай-
лов, который проработал в этой 
должности чуть более трёх ме-
сяцев. В Черикове среди насе-
ления давно и небезоснователь-
но ходят слухи о том, что по его 
предыдущей трудовой деятель-
ности в Краснопольском районе 
(и не только) Н. Михайлов имел 
серьёзные «противоречия» с 
законом. Что его недавнее на-
значение на должность началь-
ника ПМК-280 расходится с не-
однократными публичными тре-
бованиями президента прекра-
тить практику пересаживания из 
одного руководящего кресла в 
другое лиц, скомпроментировав-
ших себя на предыдущей долж-
ности. Кстати, об этом прекрас-
но должно быть известно И. 
Кравцову, который, по его утвер-
ждению, «проводит системную 
работу по борьбе с коррупцией» 
и прекрасно осведомлён обо 
всех «грехах» руководящей эли-
ты закреплённого за руководи-
мым им отделом УКГБ региона. 
Выходит, на практике, что знал, 
но допустил. Что попадает под 
действие статьи 27 Закона РБ 
«О борьбе с коррупцией». 

     Смешно и малоубедительно 
выглядит в статье Н. Казанковой 
утверждение о том, что «…бух-
галтером одного из сельскохо-
зяйственных предприятий на 
протяжении 2013 года из лич-
ной заинтересованности, с це-
лью искажения данных государ-
ственной статистической от-
чётности умышленно вноси-
лись заведомо ложные сведения 
о состоянии дел предприятия в 
животноводстве. Таким обра-
зом, завышено количество про-
изведённого и реализованного 
хозяйством молока более чем 
на 260 тонн». Все более-менее 
грамотные люди прекрасно по-
нимают, что это невозможно 
сделать без заинтересованнос-
ти и прямого указания руководи-
теля предприятия. Что согласно 
Закону РБ «О бухгалтерском 
учёте» именно руководитель не-
сёт персональную ответствен-
ность за его организацию в до-
веренном предприятии. Не зря в 
информации прокуратуры Моги-
лёвской области по итогам ра-
боты за 9 месяцев 2014 года 
констатируется, что «в среде 
руководителей сельхозпредпри-
ятий отмечается стремление 
показать результаты своей 
деятельности путём приписок. 
По фактам внесения должност-
ными лицами сельскохозяйст-
венных предприятий заведомо 
ложных сведений в статисти-
ческие отчёты возбуждено бо-
лее 60 уголовных дел. Вскрытые 
нарушения свидетельствуют о 
том, что эти процессы распро-
странены практически во всех 
регионах области и при этом 
отдельные руководители орга-
нов исполнительной власти 
напрямую в них вовлечены. Не-
смотря на то, что преступле-
ния такого характера не отно-
сятся к коррупционным, они 
влекут за собой причинение вре-
да государственным интересам 
в вопросах реализации основных 
задач и принципов в сфере госу-
дарственной статистики и 
стратегического планирования, 
а также являются предпосыл-
кой для совершения других бо-
лее тяжких преступлений, в 
том числе и коррупционных».  
     Можно в этом плане привес-
ти и иные примеры, но пока ог-
раничимся этими.  

Анна ВЛАДОВА. 
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ельское хозяйство Могилев-
ской области по итогам ра-

боты за прошлый год оказалось 
в глубоком нокдауне – от удара 
действительности по некомпе-
тентности областного и район-
ного руководства (да и всей вла-
сти в целом) убытки АПК облас-
ти перевалили за 200 млрд. руб-
лей. При этом отрасль в целом 
по стране сработала с прибы-
лью в 140 млрд. рублей. Из 167 
сельскохозяйственных организа-
ций Могилевской области 103 
или 62% убыточны, а сумма 
убытков у них составила 2 739 
млрд. рублей. По итогам работы 
за 11 месяцев 2014 г. наиболь-
шую экономическую некомпе-
тентность проявило руководство 
Могилевского (убытки в 146 
млрд. руб.) и Шкловского (31 
млрд. руб. убытков) районов. 
Даже с учетом господдержки эти 
районы «умудрились» получить 
убытки. Но, удивительное дело, 
по итогам года  в отчете Шклов-
ского райисполкома фигурирует 
цифра в 50,8 млрд. руб. прибы-
ли, которую получили сельско-
хозяйственные организации. 
При этом мудро сославшись на 
статистическую отчетность са-
мих же организаций. Также тай-
ной осталось в отчете председа-
теля райисполкома и число убы-
точных хозяйств, а ведь таковых 
в районе по итогам 11 месяцев 
было 85%. Да и откуда быть 
прибыли у аграрников области, 
если их финансовые обязатель-
ства превышают выручку от реа-
лизации в 1,8 раза, а в Шклов-
ском, Чаусском, Глусском, Кли-
мовичском, Краснопольском, 
Осиповичском, Хотимском почти 
в три раза. 
    Еще один интересный факт из 
жизни могилевских сельхозни-
ков – Могилевский район (самый 
убыточный в области), который 
реализует 19% от областной 
продукции, получил только 8,6% 
от выделенных на область бюд-
жетных средств на покрытие 
убытков; Горецкий район (10% в 
реализационной корзине сель-
хозпродукции в области) полу-

чил 9,3% средств, а 
вот Мстиславский 
район с его 6,6% в 
реализации поче-
му-то «поимел» об-
ласть на 7,2% или 
всего лишь на 7 
млрд. руб. меньше, 
чем Могилевский 
район, хотя продук-
ции тот реализовал 
в 2,9 раза больше 
мстиславчан. 
 Нужно ли стимули-
ровать таким образом производ-
ство, которое катиться вниз? Во-
прос может и спорный, но факты 
говорят о том, что выделенные 
государством деньги вряд ли на 
Мстиславской земле окупятся в 
ближайшее время. Судите сами: 
в 2014 г. районом выполнено 
только 3 из 5 прогнозных показа-
телей, индекс промышленного 
производства составил 91,2 %, 
объем производства с/х продук-
ции уменьшился на 1,4%. Ис-
пользовано 283,1 млрд. инве-
стиций или в сопоставимых це-
нах 88,1% к уровню 2013 г. За 
январь-ноябрь экспорт сокра-
тился в 12,8 раза, импорт умень-
шился в 79 раз. Положительное 
сальдо сложилось в объеме 
2,07 млн. долларов США, что в 
12,6 раза меньше, чем в январе-
ноябре 2013 г. 
     Чистая прибыль организаций 
снизилась на 34,1% (58,4 млрд. 
руб.), рентабельность продаж 
составила 4,4% против 8,8% за 
соответствующий период про-
шлого года. Рентабельными бы-
ли 87,5% организаций. В эконо-
мике в ноябре было занято 8,8 
тыс. чел., что на 5,8% меньше, 
чем в ноябре 2013 г. при этом 
уровень безработицы в районе 
0,3% от экономически активного 
населения. Номинально начис-
ленная среднемесячная зарпла-
та составила 3 994,7 тыс. руб. 
реальная зарплата в 2014 г. 
уменьшилась по сравнению с 
2013 г. на 4,1%. Мстиславский 
район по уровню доходов насе-
ления  входит в десятку самых 
низкодоходных в республике. 
      В сельском хозяйстве - чис-
ленность скота в районе сокра-

тилось на 1,4%,  реализация мя-  
са – на 18,9%. 
     Средний надой на 1 корову 
составил за год 3 466кг (-97 кг) 
или 97% к уровню 2013 г. Произ-
ведено молока на 0,8% меньше 
(и сейчас Мстиславский район 
по надою молока не блещет – 
13 место в области),  мяса – на 
6,5%. При этом среднесуточные 
привесы КРС увеличились на 9 
г, а свиней на 6 г. По надоям 
молока район на 97 месте в РБ. 
Хозяйства, которые тянут район 
в низ турнирной таблицы по на-
доям на 1 корову: ОАО «Селек-
ционно-гибридный центр «Вих-
ра» - минус 30 кг,  СПК «Сож-
агро» - минус 251 кг, СПК «Со-
ветская Беларусь» - минус 283, 
СПК «Мишино» - минус 1035 кг.  
     В свиноводстве района также 
масса проблем: на свиноводче-
ских комплексах на протяжении 
2014 года не обеспечивалось в 
полной мере соблюдение соот-
ветствующих ветеринарных тре-
бований по профилактике и 
борьбе с африканской чумой 
свиней: недостатки в организа-
ции биологической защиты вы-
явлены в СПК «Мазоловский» и 
ОАО СГЦ «Вихра» - это ли не 
причина снижения объемов про-
изводства свинины на 10,7%? 
Впрочем, в этих двух хозяйствах 
отмечается недостаточно серь-
езное отношение к технологии 
кормления свиней: практически 
не используется комбикорм для 
поросят-сосунков марки СК-11, 
специализированный комбикорм 
в целом по хозяйствам приобре-
тается в объеме 20-30% от по-
требности, используемый 
комбикорм собственного 

ХАЛАЙДА (местн. - псевдостратег) 
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производства не проходит регу-
лярного исследования на соот-
ветствие требованиям. 
   Есть проблемы в районе, кото-
рые не решаются десятилетия-
ми – загрязнение реки Вихра 
стоками очистных сооружений 
г.Мстиславля. но и в текущем 
году эта проблема решена не 
будет: для ввода в эксплуата-
цию очистных сооружений необ-
ходимо около 26 млрд. рублей. 
Необходимое оборудование до 
сих пор не закуплено. Аналогич-
ная ситуация и со строительст-
вом очистных сооружений на 
свиноводческом комплексе СПК 
«Мазоловский» - для решения 
проблемы «недостает» 12 млрд. 
руб. Требует ремонта дорога 
«Мазолово-Жератино», о чем 
многократно говорилось и писа-
лось, но, говорят, что нет денег 
на восстановление дороги. В то-
же время, вдоль трассы на 
Мстиславль со стороны Могиле-
ва активно работают 6 пар 
«бульдозер-экскаватор» по уни-  
чтожению «болотянок» - своеоб-
разная мелиорация «по-мсти-
славски». Секрет раскрывается 
просто: мелиораторам нужна ра-
бота, но важнее визит губерна-
тора в этот забытый начальст-
вом уголок Беларуси. Может до-
рогу все-таки лучше сделать? 
Кстати, шведский фермер – 
один из успешных на скандинав-
щине, ежегодно обсевает  бук-
вально 12 м земли, который за-
нимает торчащая скала из его 
участка, не спешит взрывать ее. 
По его расчетам, ликвидация 
неудобства для производства 
сельхозработ окупится только 
через 100 лет. Считает, что это 
проблема внуков и они ее долж-
ны и решать. И пусть даже сам 
король Швеции инспектирует 
его посевы, фермер будет само-
стоятельно принимать решение 
о целесообразности данного 
действия. А может державное 
око губернатора увидит про-
гресс в районе через увеличе-
ние площади сельхозугодий? 
     Может и так, но сегодня рай-
онные власти озабочены еще и 
финансовой грамотностью насе-
ления. Среди актуальных про-
блем района, активно обсуждае-
мых с жителями района, пер-
спектива расширения НАТО на 

восток, сложившаяся политиче-
ская обстановка на Украине, во-
просы обеспечения националь-
ной безопасности. Кстати, док-
лад о социально-экономическом 
развитии Могилевской области 
на едином дне информирования 
сделала библиотекарь (!?) цен-
тральной районной библиотеки. 
Это подчеркивает уровень гра-
мотности населения района. 
     Но есть и реальные пробле-
мы: наращивание экспорта това-
ров и услуг, увеличение рента-
бельности продаж, снижением 
затрат в с/х организациях, рост 
валовой продукции. А тут еще 
УВД настойчиво призывает ме-
стное население сообщать о ме-
стах и лицах, занимающихся са-
могоноварением, незаконным 
ввозом и торговлей спиртным. 
   Один из нюансов реалий мсти-
славщины - численность жите-
лей района 22,1 тыс. чел. Ми-
грационная убыль за 2014 г. со-
ставила 452 человека (+230 -
682), естественная убыль – 162 
чел. Итого за год население 
района уменьшилось на 614 
чел. Или за год по населению 
район потерял крупный агрого-
родок. Занимается ли кто анали-
зом ситуации? 
     Есть и местные курьезы: для 
наведения порядка на земле в 
СПК «Мазоловский» привлека-
лись горожане (266 чел.). 24 ян-
варя 2015 г. (!) на полях близ 
д.Рожево убиралась сорная рас-
тительность, срезались дере-
вья, вырубалась кустарниковая 
поросль. Что-то похожее есть у 
них с мелиораторами, которые 
ударно борются с местами гнез-
довья птиц в уничтожаемых 
«болотянках». 
     Жилья введено в эксплуата-
цию 7 тыс. м2 или на 4,7% выше 
уровня предыдущего года. Но 
вот что интересно – объем под-
рядных работ по виду деятель-
ности «Строительство» выпол-
нен на 86,5 млрд. руб., что со-
ставляет в сопоставимых ценах 
только 61,6% к уровню 2013 г. 
Может мы чего не знаем? 
    Есть и свои сюрпризы: по ито-
гам работы за 2014 год прокура-
тура Мстиславского района при-
знана лучшей в Могилевской 
области. При этом, раскрывае-
мость преступлений снизилась 

на 0,4%. Особенно впечатляет 
«напряженная» работа прокура-
туры на стезе борьбы с корруп-
цией в районе. По результатам 
проведения проверок руководи-
телям предприятий внесено 4 
представления, вынесено 3 
предписания, принесен 1 про-
тест, объявлено 6 официальных 
о недопустимости нарушения 
закона. По требованию прокуро-
ра к административной ответст-
венности привлечено 1 лицо, к 
дисциплинарной – 9, к матери-
альной – 4 лица на сумму аж 
17874 тыс. руб. 
     Работа прокуратуры района и 
сотрудников РОВД позволила 
выявить одно преступление, 
связанное с  нарушением пра-
вил о сделках с драгоценными 
металлами и 4 преступления, 
связанные с хищениями путем 
присвоения или растрат. 
     Как показывают цифры, сла-
бая работа прокуратуры и со-
трудников РОВД, группы БЭП не 
позволяет выявить коррупцион-
ные и другие замаскированные 
преступления в экономической 
сфере. Во-всяком случае, фак-
тов взяточничества и злоупот-
ребления служебным положени-
ем, совершаемые должностны-
ми лицами органов власти и 
управления, установлено не бы-
ло.  
   В 2015 г. будет решаться судь-
ба «Дожинок-2016» в Могилев-
ской области. Мстиславский 
район претендует на почетное 
их проведение – именно с до-
жинками связаны фантазии ме-
стного руководства по решению 
проблем хозяйственного и куль-
турного направлений. Насколько 
же реальны эти фантазии – по-
кажет время. К сожалению, го-
рючего в районе перед посевной 
только на 4 дня работы, в пол-
ном объеме не завезены мине-
ральные удобрения, есть про-
блемы с кадрами механизато-
ров. Нам же остается только по-
желать успехов местному руко-

водству и 
всем жите-
лям района в 
2015 году.  
 

Пётр  
МИГУРСКИЙ. 
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ядаўна чатыры рэтрасля-
ваныя на тэрыторыі Рэспу-

блікі Малдова расійскіх тэлека-
нала былі аштрафаваныя за 
суб'ектыўнае і тэндэнцыйнае ас-
вятленне падзей. Дадзенае ра-
шэнне было прынята нацыя-
нальным Каардынацыйным са-
ветам па тэлебачанні і радыё 
Рэспублікі Малдова. Было ад-
значана, што расійскія тэлекана-
лы НТВ, ОРТ, РЕН-ТБ і РТР тэн-
дэнцыйна і аднабока асвятля-
юць падзеі і гэта супярэчыць 
усім этычным нормам аб'ектыў-
нага асвятлення інфармацыі.       
     Раней і ў іншых краінах расій-
скія сродкі інфармацыі атрымлі-
валі аналагічныя афіцыйныя па-
пярэджанні. Незалежныя маніто-
рынгі ўсё больш выяўляюць у 
расійскіх СМІ ўвесь спектр бруд-
ных тэхналогій. Адкрытая хлус-
ня, інсцэніроўкі цаной чалаве-
чых жыццяў, нагнятанне істэрыі, 
распальвання міжэтнічнай, між-
канфесійнай варожасці, адкры-
тыя заклікі да гвалту. Інтэнсіў-
насць і агрэсіўнасць расійскай 
прапаганды часам пераўзыхо-
дзіць прапаганду часоў "халод-
най вайны". На жаль, наступст-
вы гэтай прапаганды для самой 
Расіі іншых краін проста зруйна-
вальныя: на аднаўленне даверу 
як паміж дзяржавамі, так і паміж 
простымі людзьмі сыдзе не 
адзін год... 
     Вось што давялося пачуць ад 
свайго знаёмага. Мікалай, мена-
віта так завуць гэтага маладога 
чалавека, жыхар Шклоўскага ра-
ёна. Нядаўна прыехаў з Масквы, 
дзе ён вось ужо амаль дзесяць 
апошніх гадоў зарабляе грошы 
на добраўпарадкаванне будуча-
га сямейнага дабрабыту. На ра-
сійскія заробкі паехаў "за кампа-
нію" з іншымі землякамі адразу 
пасля заканчэння Шклоўскага 
ПТВ-139, дзе атрымаў прафесію 
электраманцёра. У Маскве 
прыйшлося папрацаваць на роз-
ных работах, тыповых для ўсіх 
прыезджых: на нелегальным і 
легальным будаўніцтве, у каму-
нальнай гаспадарцы і гандлё-
вым прадпрыемстве. А вось 
апошнія два гады Мікалай пра-
цуе ў сферы «культуры». Па 

хадайніцтве аднаго маскоўскага 
«ўплывовага» чалавека яго 
прынялі дзяжурным электрыкам 
у шматтысячны калектыў тэле-
кампаніі «Астанкіна». Праца «не 
пыльная» і заработная плата 
значна вышэй, чым на папярэд-
ніх працах. 
     За гэтыя два гады яму давя-
лося ўбачыць і пачуць шмат «ці-
кавага», што не належыць ве-
даць простаму чалавеку «з на-
рода». Але асабліва «цікавае» 
пачалося з пачаткам падзей на 
Украіне. Дзякуючы гэтым падзе-
ям, Мікалай, акрамя асноўнай 
заработнай платы, аднойчы на-
ват прымудрыўся атрымаць асо-
бны «ганарар». З нагоды дадзе-
нага прэміяльнага ўзнагарод-
жання, ужо амаль «масквіч» рас-
павёў, што падчас аднаго з яго 
дзяжурстваў, да яго прыйшоў 
адзін з «творчых работнікаў» і 
прапанаваў аказаць яму адну 
невялікую паслугу. Паслуга за-
ключалася ў наступным. На дзя-
журнага электрыка надзелі каму-
фляжную форму, прывялі ў адну 
са студый і папрасілі адказаць 
на некалькі пытанняў маскоўска-
га журналіста, гэтак жа апрану-
тага ў камуфляж. Мікалаю давя-
лося расказаць «пра зверствы» 
украінскіх узброеных фарміра-
ванняў ў Данецкай вобласці і ча-
му ён, «сапраўдны патрыёт», 
прыйшоў да апалчэнцаў. Пры 
гэтым работнікі студыі вельмі 
спяшаліся, і нават не падзяква-
лі, сунулі грошы ў кішэню і хутка 
выправадзілі з студыі. 
     Як выказаў здагадку аўтар 
дадзенага апавядання, хутчэй 
за ўсё, тут адыграла тое, што ў 
беларусаў, як і ў жыхароў Украі-
ны, якія пражываюць у Маскве, 
застаецца невялікі гутарковы ак-
цэнт. Менавіта за гэты акцэнт у 
маскоўскае жыццё яго некалькі 
разоў прымалі за ўкраінца. 
     Атрыманы «ганарар» не быў 
бяздумна растрачаны на забаў-
ляльныя мерапрыемствы: у 
бацькоўскай хаце «данецкай кі-
назоркі» на Шклоўшчыне, дзяку-
ючы, «творчай працы», акрамя 
ўсяго іншага з'явіўся новенькі 
тэлевізар і спадарожнікавая ан-
тэна. Пры гэтым, на расійскія на-

віны, антэна не настройвалася. 
На маё пытанне, чаму  паспяхо-
вы электрык з Астанкіна адка-
заў: «Ужо лепш глядзець пера-
дачу «У гасцях у казкі» - там 
больш праўды». 

Е. Метковіч.  
 

канамічны суд Магілёўскай 
вобласці прызнаў банкру-
там магілёўскае ААТ «Кажэў-

нік» і адкрыў ліквідацыйны пра-
цэс. Як паведамілі на прадпры-
емстве, складаная эканамічная 
сітуацыя на заводзе выкліканая 
вялікай закрэдытаванасцю, зно-
шанасцю абсталявання, адсутна-
сцю абаротных сродкаў. Вытвор-
часць пакуль яшчэ працуе - да 
мая, пасля чаго будзе спынена. 
Працаўнікі прадпрыемства папя-
рэджаны, што яно знаходзіцца ў 
працэсе ліквідацыі, вядуцца пра-
цэдуры, прадугледжаныя норма-
мі працоўнага заканадаўства. За-
вяршыць працэдуру лiквiдацыі 
запланавана ў лютым наступнага 
года.  

омнік губернатару Аляксан-
дру Дамбавецкаму, які кіра-
ваў Магілёўшчынай у дру-

гой палове 19 стагоддзя і якога 
прызначыў на гэтую пасаду ра-
сійскі імператар Аляксандр III, 
збіраюцца паставіць у Магілёве. 
З ініцыятывай ушанаваць па-
мяць Дамбавецкага выступіў 
старшыня Магілёўскага аблвы-
канкаму Ўладзімір Даманеўскі 
на сесіі аблсавету.  

нфармацыйны і адукацый-
ны цэнтр англійскай мовы і 
культуры адкрыўся на базе 

Магілёўскага дзяржаўнага ўнівер-
сітэта ім. А.А. Куляшова. У яго ад-
крыцці прыняў удзел Надзвычай-
ны і Паўнамоцны Пасол Злучана-
га Каралеўства Вялікабрытаніі і 
Паўночнай Ірландыі ў Рэспуб-    
ліцы Беларусь Брус Бакнел, які 
выступіў з лекцыяй пра тэндэн-
цыі развіцця англійскай мовы і 
яе ўплыве на сусветныя падзеі, а 
таксама адказаў на пытанні сту-
дэнтаў.  У рамках гэтага праек-   
та прадугледжана правядзенне 
алімпіяд, конкурсаў, сустрэч з 
носьбітамі мовы і многае іншае.  

Падрыхтаваў Міхась БАРАЗНА. 
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усім нядаўна Хоцімскі раён 
абляцела сенсацыя! Каля 

гарадскога пасёлка Хоцімск вы-
яўленая прамысловая планта-
цыя канопляў плошчай больш за 
1 га. Гэтую карцінку паказала 
рэспубліканскае тэлебачанне 
(СТВ), а таксама Магілёўскае 
абласное тэлебачанне. Усё на-
сельніцтва знаходзіцца да гэтага 
часу ў шоку. Толькі і размоў: хто, 
дзе, калі і як. Гэтая тэма стала 
вельмі балючай для мясцовага 
насельніцтва. Некаторыя ўжо ў 
адкрытую выказваюць мерка-
ванне, што раён ператварыўся ў 
рассаднік наркаманіі і транзіт-
ную зону для кантрабанды нар-
котыкаў. Тым больш, што на 
працягу апошніх трох гадоў у Хо-
цімскім раёне адбылося некалькі 
гучных судовых працэсаў, звяза-
ных з наркотыкамі. Па дадзеных 
з вартых даверу крыніц, у цяпе-
рашні час на стадыі следства 
знаходзіцца яшчэ некалькі 
спраў. Я быў далёкі ад гэтай 
праблемы, але бачачы ўсё, што 
адбываецца, не магу не выка-
заць сваё меркаванне.  
   Гэтая зараза ўжо з'ядае нашых 
дзяцей. Нават, здавалася б, у 
нашай правінцыйнай глушы. 
Узнікае пытанне: як праваахоў-
ныя органы і ўлада ў цэлым збі-
раюцца супрацьстаяць гэтаму 
выкліку сучаснасці? І ці збіраюц-
ца яны адэкватна рэагаваць на 
сітуацыю, якая склалася? 
     Як актыўны прадстаўнік гра-
мадзянскай супольнасці, я выра-
шыў наведаць месца падзей, 
каб правесці журналісцкае рас-
следаванне. Шлях, хачу вам ска-
заць, апынуўся блізкім. Ад бу-
дынка Хоцімскага райвыканкама 

да названай плантацыі не 
больш за 2 км. З 4-га паверха 
вышэйпаказанага будынка ў 
звычайны бінокль ўсё цудоўна 
праглядаецца. Мэта расследа-
вання - як на вачах у ўсяго раё-
на можна было ўтаіць такую 
плантацыю? Бо гэта не джунглі 
Калумбіі, не стэпы Афганістана - 
гэта цэнтр Еўропы. Наша з вамі 
родная зямля. Узнікае закана-
мернае пытанне: няўжо гэта ка-
му-то выгадна? Ператварыць 
нас у зомбі, каб потым беспера-
шкодна маніпуляваць у сваіх 
карыслівых інтарэсах?.. 
     Знаходзячыся на месцы жу-
даснай плантацыі, я быў, мякка 
кажучы, здзіўлены спосабам яе 
знішчэння. Скошаная, яна да-
спявае. Саспелае насенне, па-
трапіўшы ў добрую глебу, зноў 
багата зазелянее вясной.  
     Пераканаўшыся, што дзяр-
жаўныя СМІ не схлусілі, я выра-
шыў правесці апытанне мясцо-
вых жыхароў. Аказалася, што іс-
нуе або існаваў хоцімскі «мічу-
рынец». Але хто ён, дзе ён, ніхто 
не кажа. Аднак, пачатак быў пак-
ладзены.  
     А пачалося ўсё з маленькага 
ўчастка (пара раслін), на які ні-
хто не звярнуў увагі. Праз не-
калькі гадоў ўчастак прыняў па-
грозлівыя маштабы. Са слоў мя-
сцовых жыхароў, на трэці год 
пра існаванне дадзенай прабле-
мы ведала міліцыя і інспекцыя 
па ахове прыроды. Наймаліся 
людзі, якім плацілі грошы  -  і 
дадзены ўчастак скошваўся, па-
давалася адпаведная справаз-
дачнасць па лініі МУС і аховы 
прыроды, але нікому не прыйш-
ло ў галаву прыняць кардыналь-

ныя меры да знішчэння каноп-
ляў (спальванне або хімічная ап-
рацоўка). 
    І зусім незразумела, чаму слу-
жба аховы прыроды ўвесь гэты 
час (шэсць гадоў) бяздзейніча-
ла і замоўчвала дадзеную сітуа-
цыю з плантацыяй канопляў ў 
Хоцімскім раёне. Не ясна, чаму 
гэтае пытанне не ўзнімалася ў 
сродках масавай інфармацыі. 
    Не ведаю, каго дзякаваць, Бо-
га ці людзей, але калі б пра гэты 
ўчастак канопляў даведаліся 
заблудныя наркаманы - мала б 
не здалося ні ў нашым раёне, ні 
ў суседніх Бранскай і Смален-
скай абласцях. Ды і да Масквы і 
да Мінска ад нас адлегласць ад-
нолькавая. І трэба аддаць на-
лежнае нашым людзям, што не 
ўсе з іх ласыя на лёгкія грошы за 
кошт здароўя і жыцця іншых. 
     Але гісторыя на гэтым яшчэ 
не скончана. Насення канопляў 
ў глебе дастаткова на многія 
гады наперад і прарастанне на-
сення будзе працягвацца. Без 
рэкультывацыі звалкі і хімічнай 
апрацоўкі вывесці гэтую шкод-
ную культуру будзе праблема-
тычна. Гэта будзе для ўлады 
нашмат складаней, чым весці 
барацьбу з іншадумцамі ці лю-
дзьмі, якія маюць свой пункт гле-
джання.  
     Калі трэба мы гатовыя дапа-
магчы і падказаць, як найбольш 

эфектыўна пра-
весці аперацыю 
па знішчэнні гэ-
тага сусветнага 
зла. 

Валерый 
КАРАНКЕВІЧ. 

 


